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VAN DE REDACTIE

De wereld is in verandering. Dat is niets bijzonders, dat doet ze immers 
altijd. Maar op dit moment gaat het gepaard met erg veel onzekerheden. 
Zowel wereldwijd als binnen Europa. Wat zijn de gevolgen hiervan?

Michiel Patijn geeft zijn visie op de verkiezing van Macron en concludeert 
dat van de uitslag van de parlementsverkiezingen in juni veel afhangt 
voor de realiseerbaarheid van zijn beleid. Jaap de Hoop Scheffer neemt 
het fenomeen Trump onder de loep, wiens beleid wordt bepaald door de 
waan van de dag. Welke gevolgen heeft dat voor Europa/de EU en de 
NAVO? Wat hem het meest verontrust, is de dreiging dat de gemeen-
schappelijke waarden die de VS en Europa/EU verbinden, verdwijnen. 
Terwijl deze ‘staten’ niet zonder elkaar kunnen.

Ook in Nederland zijn er veranderingen: Tweede Kamerverkiezingen en de 
kabinetsformatie. Bijna de helft van de Kamerleden is vertrokken rond 
de verkiezingen in maart jl.. Mieke van der Burg interviewt twee oud- 
Kamerleden over hun politieke drijfveren en hun leven na het vertrek uit 
de Kamer. Beiden zijn overigens VOP-lid geworden. Goed voorbeeld doet 
goed volgen, hopelijk!
Jan Terlouw blikt terug op eerdere formaties en roept politici op te regeren 
en daarbij goed zicht te houden op maatschappelijke ontwikkelingen, deze 
te volgen en te begrijpen en waar nodig richtingaanwijzers neer te zetten. 
Past ‘polderen’ hierbij?
Ook Wim Meijer kan in een gesprek met Joke Kersten de huidige politieke 
situatie niet onbesproken laten. Hij pleit voor sterke verbindende midden-
partijen om het land/groepen bijeen te houden. Luisteren, in plaats van 
te ‘zenden’. Dit gesprek vond plaats naar aanleiding van het onlangs over 
Wim verschenen boek ‘Tegen de stroom in’.

De afgelopen tijd zijn drie prominente oud-Parlementariërs overleden: 
Saskia Stuiveling, Ad Oele en Elske ter Veld. Van Arie de Jong ontving 
de redactie twee In Memoriams over de eerstgenoemden. Mieke van der 
Burg herdenkt Elske, die zij in 1989 in de Tweede Kamer is opgevolgd.

Verder treft u in dit nummer een bespreking van alweer het derde boek 
van Anneke van Dok (‘Twee keer woordwaarde’) door Mieke van der Burg.

Inmiddels zijn alle marmeren borstbeelden die in de Statenpassage staan 
opgesteld, besproken in het feuilleton van Reinder van der Heide. Nu heeft 
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hij in overleg met de redactie gekozen voor een serie geschreven ‘cause-
rieën’ over kunstwerken die zich in de gebouwen van de Tweede Kamer 
bevinden, soms in de openbare ruimtes, soms in de intimiteit van een 
ambtenarenkamer. De eerste kunstverkenning betreft de grote staande 
panelen in de plenaire zaal van de hand van schilder, beeldhouwer en 
architect Ruud van de Wint. 

De recente Voorjaarsbijeenkomst van de VOP is gehouden in Zwolle. Ries 
Smits en Joke Kersten doen respectievelijk verslag van de ochtendbijeen-
komst in het Overijsselse provinciehuis en van het middagbezoek aan een 
tweetal bijzondere tentoonstellingen in Museum De Fundatie: van Walter 
Tübke en van Joseph Klibansky.

Tenslotte mag een lijstje met politiek interessante boeken of boeken van 
(interessante) politici niet ontbreken!

MACRON PRESIDENT VAN FRANKRIJK? WAT NU? 

…Un homme d’état doit être un homme de son 
temps... (De Chateaubriand)

Op 7 mei werd Emmanuel Macron (39) verkozen tot 
president van Frankrijk.
Hij versloeg in de tweede ronde, de run-off tussen de 
twee winnaars van de eerste ronde, Marie Le Pen, de 
Franse evenknie van Wilders, met 66% tegen 34% van 
de stemmen.

Een overtuigend resultaat. Zuchten van verlichting  
waren in alle hoofdsteden van Europa hoorbaar.  
Daarmee was de dreiging afgewend van een president 
Le Pen met een rammelend anti-Europees programma: 
tegen vrijhandel; tegen vrij verkeer van personen; uit-
treden uit de Eurozone; dreiging met een referendum 
over een Frexit; anti immigratie, vooral van moslims. 
Exit Le Pen; entrée Macron.

Michiel Patijn



5

Uitnemend gekwalificeerd
Macron is op papier uitnemend 
gekwalificeerd voor het dragen van 
deze hoge regeringsverantwoorde-
lijkheid. Hij is opgeleid op de Franse 
topinstituten Sciences Po (Institut 
d’études politiques de Paris) en ENA 
(École nationale d’administration) 
en gepolijst op het Ministère des 
Finances. Werd daarna in korte tijd 
een uiterst succesvolle internationa-
le bankier. Stapte vervolgens over 
naar de staf van president Hollande 
als adviseur voor economische 
zaken. Werd daarna snel benoemd 
tot minister van Economische 
Zaken, maar trad na twee jaar af. 
Naar verluidt wegens onvoldoende 

Emmanuel Macron ziet het wel zitten.

steun van president Hollande en premier Valls voor zijn beleid van struc-
turele hervormingen in diverse sectoren van de economie.
Hij trad uit de Parti Socialiste en richtte in april 2016 een eigen politieke 
beweging op: En Marche (“E.M.”). Nu, een jaar later, is Macron president 
en is En Marche een geduchte politieke partij, die – mede door het toe-
treden van enkele zwaargewichten uit andere partijen – hoge ogen gooit 
voor de in juni te houden Parlementsverkiezingen (red.: die hoge ogen 
zijn inmiddels in alle opzichten gerealiseerd).

Ook timing en geluk
In zo korte tijd, uit het niets tot Président de la République. Wellicht is 
Macrons succes te danken aan een combinatie van persoonlijke kwalitei-
ten, van timing en van geluk.
Persoonlijke kwaliteiten moet de man te over hebben: intelligentie,  
ambitie, doorzettingsvermogen, uitstraling etc.. Maar ook sociale vaar-
digheden. Een succesvolle nationale politieke beweging rond een persoon 
krijg je niet van de grond zonder het vermogen mensen voor je te winnen 
en een goed team met hen te vormen.

Timing: Macron moet goed hebben aangevoeld dat er in het Franse 
politieke centrum ruimte ontstond voor nieuwe politieke impulsen.  
De regerende socialistische partij van Hollande leed zwaar onder de impo-
pulariteit van de president zelf. En ter rechterzijde verloor de gaullistische 
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partij UMP (Union pour un Mouvement Populaire) aanzien door regelmatig 
terugkerende machtsstrijd tussen oudgedienden als Sarkozy, Fillon en 
Juppé.
De sterke opkomst van Marie Le Pen en het opgepoetste Front National, 
gevoed door sociale onzekerheid in zwakke regio’s en de terreur- en immi-
gratieperikelen, zag er dreigend uit. Maar dit ging in de eerste plaats ten 
koste van de gevestigde politieke partijen. Het moet Macrons calculatie 
geweest zijn dat Le Pen het in de eerste ronde goed zou doen, maar dat 
in de tweede ronde het cordon sanitaire van andere kandidaten rond het 
Front National een verkiezing van Le Pen zou verhinderen.

Geluk: Macron heeft ook zeker geluk gehad. De open kandidaatsverkie-
zingen zowel bij de socialisten als bij de republikeinen leverden kwetsbare 
winnaars op.
Bij de socialisten won de onbekende backbencher Benoît Hamon, die in de 
eerste ronde volledig werd afgestraft. Bij de republikeinen won François 
Fillon, die echter in opspraak raakte omdat hij jarenlang zijn vrouw op 
de loonlijst van zijn parlementaire staf had staan zonder dat daar enige 
arbeidsprestatie tegenover stond (“Penelopegate”).
De ruimte die daardoor ontstond in het centrum, kon door Macron met 
succes worden gevuld.

Belang van de eerste ronde
De resultaten van de eerste ronde van de presidentsverkiezingen mogen 
niet uit het oog verloren worden, omdat deze inzicht geven in de initiële 
partijpolitieke voorkeuren van het electoraat.
Macron eindigde op de eerste plaats met 24%. Daarna volgden Le Pen 
met 21%, Fillon met 20%, Mélenchon met 18% en Hamon met 6%.
Met minder dan een kwart van de kiezers lijkt de positie van Macron in  
het politieke spectrum nog niet stevig gevestigd. In de parlementsverkie-
zingen in juni moet nog blijken of zijn partij ‘En Marche’ zijn president van 
een goede parlementaire basis kan voorzien (red.: ook daarin is inmiddels 
voorzien).

Verder was de grote verrassing van de eerste ronde het resultaat van  
de ultralinkse Marxist Jean-Luc Mélenchon, die met een scherp anti- 
bestaande orde-programma en met anti-EU-taal 18% van de stemmen in 
de wacht sleepte. Samengevoegd met het resultaat van Le Pen betekent 
dat 40% van de Franse kiezers zich in eerste aanleg tegen het gedachte-
goed van de gematigde centrumpartijen heeft gekeerd. Nauwelijks  
de helft van de Franse kiezers steunde een kandidaat die de Europese 
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integratie een warm hart toedraagt.
De uit de eerste ronde naar voren komende uitholling van het gematigde 
centrum had bij de parlementsverkiezingen voor Macron een probleem 
kunnen opleveren. Het resultaat van ‘En Marche’ viel echter niet tegen en 
de versnippering ter linker- en rechterzijde is vervangen door een groten-
deels wegvagen van de traditionele linkse en rechtse machtsblokken. Een 
stabiele regeringscoalitie lijkt binnen bereik, hoewel onervarenheid van de 
nieuwe En Marche-politici Macron parten zou kunnen gaan spelen.

Opwindende taferelen?
Strategisch gezien zullen de eerst jaren van Macrons presidentschap niet 
gemakkelijk worden. De kernpunten van het te voeren beleid hebben 
betrekking op onderwerpen waarover de besluitvorming in Frankrijk tradi-
tioneel moeizaam verloopt en waarvan de positieve effecten pas na jaren 
blijken. Structurele hervormingen van de economie en de arbeidsmarkt, 
effi ciëntere dienstverlening bij de Services Publiques, betere aansluiting 
van het onderwijs op de arbeidsmarkt en behoud van sociale solidari-
teit moeten in vijf jaar aangepakt worden onder gelijktijdige inkrimping 
van de overheidsfi nanciën van 57% van het BNP naar 52%. Dat ook nog 
zonder noemenswaardige groei van de staatsschuld die nu al 90% van 
het BNP bedraagt. Tenzij Macron erin slaagt een einde te maken aan de 
cultuur dat de besluitvorming over dit soort zaken in laatste instantie op 
de straat wordt uitgevochten, mogen wij opwindende taferelen in Parijs 
niet uitsluiten.

Sans mots
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Gevolgen voor Nederland
Wat Nederland van de machtswisseling in Parijs zal merken, zal in eerste 
instantie via debat en besluitvorming in de EU tot ons komen.
President Macron toont zich een warm voorstander van goede samenwer-
king en – waar nodig – verdere integratie van de Unie. Hij is voor behoud 
en versterking van de eurozone en heeft in zijn verkiezingsprogramma 
voorstellen gedaan voor intensivering van de samenwerking tussen de 
eurolanden. Voorstellen die in Berlijn (en wellicht ook in Den Haag) met 
terughoudendheid zullen worden ontvangen.
Afgaande op zijn uitspraken en de frequente bezoeken aan Berlijn, zal 
Macron de Frans-Duitse samenwerking van nieuwe impulsen voorzien, ook 
op het gebied van de buitenlandse politiek en defensie.
Mede gelet op de aarzelende houding van een groot deel van het electo-
raat valt nog te bezien of op onderwerpen die de Franse economie recht-
streeks raken (interne markt, landbouwbeleid, handelspolitiek, mededin-
gingsbeleid) de regering-Macron zal warmlopen voor vergaande integratie 
en liberalisatie. Niet uit te sluiten is dat onder binnenlands politieke druk 
Parijs zal aandringen op beperkingen van de vrijheid van het over de 
grenzen opereren van multinationale ondernemingen.

Parlementsverkiezingen bepalend
De parlementsverkiezingen van juni geven een eerste indicatie van de 
speelruimte die de nieuwe president heeft om zijn liberale en internatio-
naal georiënteerde beleidsvoorkeuren in concreet beleid om te zetten. 
Het goede resultaat van ‘En Marche’ geeft lucht. Een behoud van een 
meerderheidspositie van de traditionele partijen in het parlement heeft 
zich niet gematerialiseerd. Wel kan een in de oppositie groeiend aantal 
aanhangers van Le Pen en Mélenchon problemen geven.

Jaap de Hoop 
Scheffer

“IT IS ME WHAT!”      

Oorlogspremier Gerbrandy sprak deze historische 
woorden destijds uit. 
Een president in het Witte Huis die er geen been in 
ziet staatszaken en zakelijke belangen te vermengen, 
beleid voert via zijn twitteraccount voor zover er van 
enige consistent beleid sprake is en een president die 
de Duitse bondskanselier voor de verzamelde wereld-
pers een handdruk weigert. De leider van het mach-
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tigste land ter wereld vindt zijn persoon en ego belangrijker dan het hoge 
ambt dat hij bekleedt. Dan is het oppassen geblazen!

Consequent
Een Amerikaans president dient 
consequent te zijn in zijn beleid 
en heeft niet de luxe posities in te 
nemen op basis van de waan van de 
dag. Dit geldt zeker op buitenlands 
politiek terrein, waar een verkeer-
de inschatting van de bedoelingen 
en ambities van een groot land als 
de VS tot ongewenste confronta-
ties kan leiden. De stresstest voor 
leiders komt bij grote internationale 
crises. Tijdens de Cubacrisis van 
1962 overwon uiteindelijk de rede 
en werd de wereld een (nucleair) 
confl ict bespaard. De geglobaliseer-

Donald John Trump

de wereld van onze eeuw kent helaas vele potentiële brandhaarden waar 
tijdens grote spanningen leiderschap zal worden gevraagd. Een onvoor-
spelbaar leider in een totaal geïsoleerd Noord-Korea dat intercontinentale 
raketten test die mogelijk van een kernkop kunnen worden voorzien, 
vraagt om een Amerikaanse president die niet wordt afgeleid door per-
manente gevechten met de media en een Witte Huis waar rivaliserende 
facties met elkaar overhoop liggen.

Europese reactie
Wat staat ons als Europeanen te doen in deze situatie? Met een span-
doek op het Malieveld gaan staan en hard “boe” roepen, lucht misschien 
op, maar is natuurlijk niet voldoende. Donald Trump is een democratisch 
gekozen president en wij zullen zo goed en zo kwaad als het gaat de 
betrekkingen met onze belangrijkste bondgenoot moeten onderhouden. 
De politieke, militaire maar ook zakelijke belangen zijn veel te groot voor 
onverschilligheid van onze kant. De Trump-administration heeft op het 
terrein van internationale veiligheid twee “traditionalisten” op sleutelposi-
ties: de nationale veiligheidsadviseur McMaster en de Secretary of Defen-
se Mattis. Goed om te investeren in deze mensen. Zij kennen de NAVO 
en staan positief ten opzichte van de Europese Unie waar hun president 
gemengde berichten afgeeft. Laten wij hopen dat deze beide adviseurs 
het volhouden en de president waar mogelijk op koers houden. 
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Handelspolitiek
Op handelspolitiek gebied liggen de kaarten voor Europa minder goed. 
Maar ook hier is na het opzeggen van het Trans Pacific Partnership (onbe-
grijpelijk gezien het verlies aan politieke invloed van de VS in een cruciale 
Aziatische regio) geen eenduidig beleid tot stand gekomen. Een herleven 
van het Trans Atlantic Trade and Investment Partnership naar het model 
van het zogenaamde CETA-handelsakkoord dat met Canada is gesloten, 
zou een grote stap voorwaarts zijn. De president loopt zoals bekend ech-
ter niet warm voor dit soort vrijhandelsakkoorden.

NAVO
Aan spanningen en conflicten aan de randen van de Europese Unie geen 
gebrek. Een assertief en soms agressief Rusland, een uiterst gewelddadig 
en sektarisch Midden-Oosten, een uiteengevallen Libië, grote migratiestro-
men. Onzekerheid over de positie van de Verenigde Staten. Als er ooit een 
moment is voor de EU om zichzelf serieus te nemen dan is het toch wel 
nu, zo zou ik denken. 
President Trump slaat op één punt de spijker op de kop. De Europese 
NAVO-bondgenoten hebben achter de brede rug van de VS decennia 
lang een “free lunch” genoten op defensiegebied. Permanent is er bezui-
nigd met alle gevolgen van dien. Krijgsmachten in deplorabele staat is 
wat Europa rest en dat geldt ook voor Nederland. In een majeur conflict 
met Rusland (artikel 5 van het NAVO-verdrag) zullen de Amerikanen hun 
medeverantwoordelijkheid zeker nemen maar het woordje “mede” is hier 
cruciaal. “Houtje-touwtje” Europese krijgsmachten maken geen sterke en 
overtuigende NAVO en schrikken Rusland niet voldoende af om nieuwe 
avonturen te overwegen.

Europese Unie
Maar zoals gezegd zal ook de EU zichzelf op defensiegebied moeten 
herpakken. President Obama sprak al over de VS “leading from behind”, 
diplomatiek jargon voor: “Europa, doe zelf ook eens wat” en dit zal onder 
president Trump niet anders zijn. Dit is een grote opgave, zeker na de 
Brexit. We kunnen ervan verzekerd zijn dat bij conflictueuze situaties in 
bijvoorbeeld de Sahel, waar de terroristische dreiging toeneemt of op de 
Westelijke Balkan waar de politieke instabiliteit en de spanning groter 
worden, mede ten gevolge van Russische inmenging, de Europese Unie de 
eigen militaire broek zal moeten ophouden. Het Witte Huis zal in dit soort 
gevallen de telefoon niet opnemen zoals president Clinton dat uiteindelijk 
wel deed om een einde te maken aan de verschrikkelijke Balkanoorlogen 
in de jaren ’90 van de vorige eeuw.
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The Supreme Court of The United States: Scotus vs. Potus?

Amerikaanse instituties
Terug naar de VS. Tijdens een recent bezoek aan Washington overheers-
te bij mijn medereizigers en mijzelf somberheid over de koers die dit 
machtige land onder leiding van deze onvoorspelbare president zou gaan 
volgen. En hoewel deze stemming door onze Amerikaanse gastheren in 
grote lijnen werd gedeeld, relativeerde de invloedrijke Harvard-hoogleraar 
Internationale Betrekkingen Prof. Joseph Nye ons pessimisme met het uit-
spreken van zijn vertrouwen in de kracht van de Amerikaanse instituties. 
En inderdaad: de rechterlijke macht heeft de vreemde en ondoordachte 
“admission bans” voor mensen uit bepaalde (moslim)landen tot tweemaal 
toe geblokkeerd, de vrije pers doet zijn werk en speurt als in de hoogtij-
dagen van Woodward en Bernstein naar al dan niet geheime contacten 
met de Russen; er is inmiddels een “Special Counsel” aangesteld met 
uitgebreide bevoegdheden ten aanzien van de mogelijke Ruslandconnectie 
en het ontslag van FBI-directeur Comey. We kunnen wachten op het mo-
ment dat in het Huis van Afgevaardigden en de Senaat ook bij de Republi-
keinen stemmen zullen opgaan die de president (immers alleen in naam 
Republikein) zullen willen corrigeren. Nye heeft gelijk: de instituties doen 
hun werk zoals dat hoort in een democratie en dat geeft hoop.
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Gemeenschappelijke kernwaarden
En hier zijn we bij de kern van het verhaal en van onze ongerustheid: een 
Amerikaanse president, leider van de “vrije wereld”, die niet de over-
tuiging heeft en ook niet uitdraagt dat de Verenigde Staten en Europa 
door gemeenschappelijke waarden verbonden zijn en die niet uitdraagt 
dat instituties als EU en NAVO derhalve waardengemeenschappen zijn 
en niet bestaan uit en van transacties, heeft met Europa een probleem. 
Mensenrechten, verbod op martelen, ontwikkelingssamenwerking, respect 
voor de rechtsstaat behoren kernbegrippen te zijn aan beide zijden van 
de Atlantische Oceaan. Europa kan niet zonder de Verenigde Staten. Het 
omgekeerde is even waar. Er staat veel op het spel.

“POLDEREN”       

Column

Het centrum/linkse kabinet Den Uyl (1973-1977) 
redde de monarchie toen prins Bernhard in de fout 
ging. Onder het kabinet Van Agt-Wiegel (1977-1981) 
verdubbelde de staatsschuld en dat gebeurde opnieuw 
onder CDA/VVD-bewind in de jaren die volgden. Men 
zegt wel dat linkse kabinetten rechtse dingen doen 
en omgekeerd rechtse kabinetten linkse dingen. Het 
rechts/links-kabinet Rutte-Asscher kwam tot stand na 
een relatief korte formatieperiode, terwijl de onderlin-
ge tegenstellingen toch overwegend groter waren dan 
in een centrum/links of centrum/rechts kabinet. Maar 
nee, een kortere formatietijd, en voor het eerst sinds 
lang zat een kabinet de rit uit. 
We zijn dol op polderen. In weinig democratieën duurt 
het zo lang om een kabinet te vormen, en in de prak-
tijk maakt lang of kort bitter weinig uit. Zouden we in 
ons land niet over krachtige leiders beschikken? Waar-
schijnlijker lijkt me dat Nederlanders niet van krachtige 
leiders houden. Het kabinet-Balkenende IV ging tot 
mijn verbazing de eerste honderd dagen het land in 
om te luisteren naar de bevolking. Je zou toch zeggen 
dat het luisteren naar burgers en het schrijven van 
programma’s vóór de verkiezingen aan de orde hoort 

Jan Terlouw
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te zijn, en dat na de verkiezingen leiderschap wordt verwacht. 
Democratische processen zijn ingewikkeld. In welke mate mag of moet 
bij een beslissing de stem van een minderheid worden meegewogen? 
Mag de lauwe opvatting van een meerderheid het winnen van die van een 
hartstochtelijk gemotiveerde minderheid? Mag een onherroepelijk besluit 
van een kleine meerderheid zwaarder tellen dan de nog altijd herroep-
bare oplossing van een grote minderheid? Misschien zijn wij Nederlanders, 
kooplieden en dominees, in essentie heel democratisch. Misschien willen 
we dat een besluit pas wordt genomen als alle aspecten zeer grondig zijn 
overwogen. Misschien houden we niet van leiders die zeggen: ’Oké, u 
hebt me gekozen, dus neem ik de komende vier jaar beslissingen voor u. 
Wacht maar af’. Maar nee, liever maandenlang polderen, ook al maakt het 
voor het beleid dat zal worden gevoerd bitter weinig uit. 
De taak van politici is regeren (en controleren van regeerders) van het 
land. En proberen de maatschappelijke ontwikkelingen te volgen, te be-
grijpen, en waar nodig richtingaanwijzers te plaatsen. In de praktijk leidt 
polderen vooral tot compromissen sluiten. Dat is nuttig en haast onver-
mijdelijk bij het regeren in een land met een Tweede Kamer met dertien 
fracties. Om zicht te houden op maatschappelijke ontwikkelingen lijkt 
polderen me minder relevant. Daarvoor heb je meer aan brainstormen. 
Iets wat in de politiek wellicht wat meer moet gebeuren. Want de veran-
deringen volgen elkaar in een steeds hoger tempo op, zowel technologisch 
als politiek, waardoor beslissingen worden gevraagd over kwesties die bij 
het moeizaam polderen tijdens een kabinetsformatie niet waren voorzien.

Polderen
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Joke Kersten

TEGEN DE STROOM IN     

Na de uitvoerige recensies in Elsevier en De Volkskrant 
over de biografie “Tegen de stroom in” door Margriet 
van Lith (Nijgh en van Ditmar), die een mooie inkijk 
geven in het leven en de opvattingen van Wim Meijer 
toch nog een gesprek met Wim voor Nestor. Daarbij 
komen twee hoofdvragen aan bod: Waarom begin je 
aan je memoires en wat is het argument om niet zelf 
te schrijven maar gebruik te maken van een ghost-
writer?

Wim Meijer: ‘De beweegreden om aan een biografie 
te beginnen, was voor mij de behoefte om nog een 
keer terug te kijken en de rode draad vast te leg-
gen uit de drie blokken van mijn leven: de geweldige 
leerschool van de ASCA, de Academie voor Sociale en 
Culturele Arbeid en daarna het werken met werkende 
jongeren in Twente, tien jaar.
Het politiek bestuurlijke deel en vooral de samenwer-
king met Joop den Uyl, twintig jaar.
De tijd van de Rabobank en toezichthoudende functies, 
tien jaar.

Ik wilde mijn ervaringen 
opschrijven en delen. 

Wim Meijer

De plaats waar ik gebo-
ren ben, Harkstede, het 
leven op de boerderij. 
De eerste levensles die 
ik daar leerde is ver-
ankerd in: “voor wat, 
hoort wat”. De kansen 
die er kwamen dankzij 
onderwijs en vorming. 
De groei en ontwikke-
ling die ik heb mogen 
doormaken in de zeer 
uiteenlopende functies. 
Ik geloof in het doorge-
ven door het vertellen 
van verhalen.
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De periode 1970-1990 van de PvdA en mijn kijk op de rol van Den Uyl 
wilde ik in ieder geval vanuit mijn ervaringen delen. Een goed politiek 
leider die naast zijn sterke ook zeker zijn zwakke kanten had. Maar die 
vooral door verliezen die hij moest incasseren en confrontaties enorm is 
gegroeid.’ 
De tweede vraag: waarom niet zelf je memoires schrijven maar kiezen 
voor het vertellen aan een ander die jouw verhaal opschrijft? 
Wim Meijer: ‘Het verhaal is daarmee duidelijk veel sterker geworden.  
Margriet van Lith heeft een geweldige ervaring, zij kent het politieke 
bestel. Het voorkomt persoonsverheerlijking en ik had wellicht ook mijn 
zwakkere momenten niet gedeeld. Wat zeker niet onbelangrijk is, was 
onze werkwijze. Een zeer grondige voorbereiding waarbij niet alleen mijn 
herinneringen maar ook het natrekken van documenten, zoals jaarversla-
gen, notulen van vergaderingen, de Handelingen van de Kamer, verslagen 
van de ministerraad, fractievergaderingen, verslagen van de raden van 
toezicht etc. een belangrijke rol hebben gespeeld. Ikzelf beschik ook over 
een uitgebreide documentatie en deze werkwijze heeft mij ook gedwon-
gen om orde op zaken te stellen. Na de eerste uitwerking volgde altijd 
opnieuw een gesprek en een toetsing bij betrokkenen. Op basis daarvan 
kwam per hoofdstuk de tekst tot stand. 
Als illustratie voor het feit dat zaken door een dergelijke werkwijze weer 
scherp terugkomen, is de reis naar Chili die ik in 1979 maakte. Ik had 
hiermee tot nu toe feitelijk niets meer gedaan, maar die, zoals beschre-
ven, de nodige indruk op mij had gemaakt.’

Onvermijdelijk komt het gesprek dan toch op de huidige politieke situatie, 
de eendimensionale partijen, de grote versnippering, de rol van het parle-
ment en uiteraard op het enorme verlies van de PvdA. 
Wim Meijer: ‘Het grote verschil met de direct-naoorlogse situatie: men 
was jong, er vond al snel een generatiewisseling plaats. Het was de tijd 
van economische groei en daarmee van perspectief. Ook de vergrote 
toegang tot alle vormen van onderwijs bood nieuwe kansen. De sociale 
voorzieningen groeiden tot de oliecrisis van 1974 toen de economie voor 
het eerst stokte. Nu gaat het o.a. om zaken als: de vergrijzing, de verso-
bering in de zorg, de langere levensverwachting en de daarmee gepaard 
gaande verhoging van de pensioengerechtigde leeftijd, de grote instroom 
van vluchtelingen, de radicalisering van moslims. De belangrijke thema’s 
voor de toekomst zijn Europa en de immigratie.
Wat nu nodig is, zijn sterke, verbindende middenpartijen die in staat zijn 
om groepen bij elkaar te brengen, waar ruimte is voor diversiteiten, waar 
ouderen en jongeren binnen een partij met elkaar samenwerken. 
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Waar polarisatie plaatsmaakt voor luisteren in plaats van zenden. Daar-
naast zullen de parlementariërs aandacht moeten hebben voor het poli-
tieke handwerk, zoals het leveren van een bijdrage aan het wetgevings-
proces. De rol van het parlement blijft: zorgen voor goede wetten en een 
goed en eerlijk fiscaal systeem. Oog voor communicatie is daarbij be-
langrijk. Gelukkig is er door het parlement al veel geïnvesteerd in betere 
communicatie en achtergrondinformatie. 
De ingezette decentralisatie zal verder uitgebouwd worden, zowel in de 
sociale zekerheid als op terreinen van zorg en wonen. Duurzaamheid 
en kleinschaligheid worden steeds belangrijker. Het gaat zeker niet om 
gemakkelijke oplossingen. Het vraagt om een andere politieke stijl en 
het vraagt tijd. Het gaat om het nemen van verantwoordelijkheid door 
burgers op tal van terreinen. De controle en de oplossingen zullen terug 
moeten naar de direct betrokkenen, veelal op het lokale niveau. Dit bete-
kent tegelijkertijd ruimte voor differentiatie.’

De biografie van Wim Meijer geeft mede door de zorgvuldige en uitvoerige 
documentatie een goed tijdsbeeld van de werelden waarin hij verkeerde. 
Door de ogen van Wim Meijer wordt een beeld geschetst van een samen-
leving in verandering. Vanaf 1958, wanneer hij actief lid wordt van de 
PvdA, is dat beeld sterk bepaald door de ups en downs binnen deze partij 
en zijn verhouding met Joop den Uyl. Door het uitgebreide register is het 
ook een uitstekend naslagwerk.

LEVEN NA DE TWEEDE KAMER   

Mieke van der Burg

Rond de laatste Tweede Kamerverkiezingen hebben 
71 leden de Tweede Kamer verlaten.
Al dan niet op basis van eigen keuze.
Twee leden die er zelf voor hebben gekozen de Kamer 
te verlaten, zijn nu aan het woord:
Angelien Eijsink en Helma Neppérus

Angelien Eijsink was veertien jaar Kamerlid (2003-
2017) voor de PvdA en woordvoerder op het gebied 
van speciaal onderwijs (eerste periode) en vooral de-
fensie en oorlogsslachtoffers. Voor die tijd was zij geen 
doorgewinterde partijganger van de PvdA. Wel een 
actief en gedegen lid van de partijwerkgroep Onder-



17

wijs. Vijftien jaar heeft zij gewerkt in het onderwijs op diverse niveaus, in 
binnen- en buitenland. Na haar studie Culturele Antropologie was zij van 
1995-2003 in allerlei functies werkzaam op het ministerie van Buitenland-
se Zaken met als laatste functie hoofd van de afdeling Zuidelijk Afrika.

Angelien Eijsink

Het gaat mij om mensen
Het woordvoerderschap speciaal on-
derwijs lag in de lijn van mijn werk-
verleden vóór de Kamer. Defensie 
was voor mij een totaal onbekend 
gebied. Ik heb daar om verzocht op 
suggestie van Frans Timmermans. 
Vooral het onderdeel personeels-
beleid trok mij zeer aan. Het gaat 
immers om mensen en dat is mijn 
drijfveer.

“Laagjes bouwen”
Via het lopen van veel stages bij verschillende onderdelen van het minis-
terie van Defensie ben ik ingewijd in de problematiek. Ook formeerde ik 
een werkgroep om mij heen met deskundigen op het gebied van defensie, 
overigens ook rond speciaal onderwijs. Aan die werkgroepen heb ik tot het 
eind toe erg veel gehad. Dat gaat overigens niet vanzelf. Er moet immers 
langzaam maar zeker wederzijds vertrouwen ontstaan. Daarin moet je 
investeren via het opbouwen van ”laagjes”, zoals ik dat noem. Dat vergt 
niet alleen tijd, maar ook zorgvuldigheid en luisteren naar mensen. Je hebt 
elkaar nodig om de juiste informatie te krijgen op de juiste momenten en 
dat geldt over en weer. Als er in de media iets naar voren komt of bij de 
voorbereiding van een algemeen overleg (AO), dan heb ik informatie nodig 
van mensen uit de praktijk. Omgekeerd kan ik mijn werkgroepleden tijdig 
Kamerbrieven, beleidsnota’s etc. voorleggen. Hen ook laten weten wat ik 
wel of niet kan doen. Het feit dat je maar vijf minuten hebt om belangrijke 
zaken te bespreken in een AO is een eyeopener voor velen. Ik heb werk-
groepleden dan ook uitgenodigd een AO bij te wonen om met eigen ogen 
en oren te zien en te horen hoe het werkt in de Kamer. Ook is het van 
belang jouw informanten de credits te geven, hen te bedanken zo moge-
lijk ook in Kamervergaderingen. Het is echt een wederzijds, langetermijn-
proces.
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Samenwerken voor goed resultaat
Samenwerking was steeds de kern van mijn functioneren, zowel met 
‘buitenstaanders’, als met Kamerleden van andere partijen. Ook al heb ik 
vanwege mijn functie als Kamerlid een spilpositie in de werkgroep, maar 
dat wil niet zeggen dat ik ook de boventoon moet voeren. Ik zie mijzelf 
meer als magneet. Mij gaat het om de inhoud en om een gedragen en 
uitvoerbaar resultaat. Zo heet bijvoorbeeld de Veteranenwet (over bij-
zondere zorgplicht voor veteranen) die ik heb geïnitieerd en met anderen 
ingediend, niet de Wet-Eijsink of zo, maar de ‘Veteranenwet’. We hebben 
deze wet met elkaar gemaakt, uiteindelijk zelfs met alle fracties. Dat was 
heel bijzonder.

Bellen en koffi emomenten
Ik kom uit een ‘twitterloos’ tijdperk, geen LinkedIn, geen Facebook. 
Journalisten wilden toen nog luisteren en zich werkelijk verdiepen in 
zaken. Nu is het allemaal vlug en vluchtiger.

‘Ik doe niets met sociale media’

Ik doe ook niets op social media. Het kost veel tijd die je beter aan andere 
zaken kunt besteden. Ik mail of praat liever met mensen, telefonisch of 
op een koffi emomentje. Van vluchtigheid houd ik niet. Bij ‘hype-nieuws’ 
wil ik mij altijd eerst laten informeren voordat ik reageer. Dat past niet 
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meer in deze tijd. Dat vind ik niet alleen jammer, maar stoort mij ook. Dat 
geldt ook voor de toenemende aandacht voor wat er fout gaat. Alles wordt 
gepolitiseerd. Er gaan ook zaken goed of beter maar die krijgen geen of 
nauwelijks media-aandacht.

Snelle doorstroming tast deskundigheidsbeeld aan
Het beeld van Kamerleden is in de loop van de jaren sterk veranderd. De 
steeds snellere doorstroming – nu zelfs bijna voor de helft nieuwe Kamer-
leden! – versterkt het beeld van Kamerleden dat ‘ze niet weten waar ze 
het over hebben’. Het geheugen verdwijnt. Ook de controlefunctie van de 
Kamer wordt op die manier langzaam ‘uitgekleed’.
Deskundigheid moet je zoals ik al heb gezegd, in jaren opbouwen. Dat is 
onzichtbaar werk maar wel essentieel. Iedere vier jaar een andere woord-
voerder gaat niet werken. Ik heb steeds bewust gekozen om mij weer 
verkiesbaar te stellen, bij de vijf verkiezingen die er de afgelopen veertien 
jaar zijn gehouden. 

Lachsalvo’s
Nu heb ik besloten er een punt achter te zetten. Na veertien jaar is het 
tijd om het stokje door te geven. Van de VOP verwacht ik dat zij een 
baken van steun is bij het ‘afkicken’ van het Kamerwerk. Verder maak ik 
graag gebruik van de ervaring en wijsheid van de voormalige Kamerleden. 
Uiteraard zie ik ook uit naar de lachsalvo’s bij het horen van anekdotes.

Afbouwen
Ik heb mijzelf drie maanden gegeven om mijn werk dat ik met hart en 
ziel en veel plezier heb gedaan, af te bouwen. Ik ben net terug uit Spits-
bergen voor de NAVO PA (Parliamentary Assembly). Tot 22 juni zit ik vol 
met werkbezoeken, afscheidsbijeenkomsten, cursussen, gesprekken etc.. 
Dat is een vorm van kennis en ervaring overdragen, van afronden en van 
afscheid nemen van mensen met wie ik jaren intensief en plezierig heb 
samengewerkt. Mensen met wie ik een vertrouwensband heb opgebouwd. 
Ik zal het werk wel missen, maar vooral de mensen. 
Daarna ga ik solliciteren maar ook genieten van een heerlijke, rustige 
vakantie!

------------------------------------------------------------------------
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Helma Neppérus was iets kor-
ter dan Angelien Eijsink lid van de 
Tweede Kamer. 
Van eind 2006 tot maart 2017 was 
zij een actief Kamerlid voor de VVD. 
Zij heeft namens haar fractie vooral 
het woord gevoerd op het gebied 
van milieu en iets later belastingen.
Op 17 mei jl. ontving zij de eervol-
le mr. Stikker-plaquette vanwege 
haar grote inzet voor de VVD. Na de 
School voor Journalistiek en haar 
rechtenstudie, heeft zij jaren  
gewerkt bij de Belastingdienst en 
van alles gedaan, van inkomsten-

Helma Neppérus

belasting tot douane. Zij maakte deel uit van de centrale leiding van de 
Belastingdienst en vervolgens werd zij hoofddirecteur voor de Inspectie 
Verkeer en Waterstaat (IVW) met daarbij als belangrijkste taak de veilig-
heid van de luchtvaart.

Een vrouw die haar mond open deed
‘Al jong wilde ik de politiek in. Mijn interesse werd gewekt door Haya van 
Someren. Een vrouw die haar mond open deed. Fantastisch! Zij was mijn 
grote voorbeeld. Politiek inhoudelijk zat ik meer op de lijn van Toxopeus, 
die bij ons in de buurt woonde en naar wie ik samen met mijn vader ging 
luisteren. Uiteindelijk ben ik rond 2000 actief de politiek in gegaan. De 
VVD is voor mij een partij die een groot optimisme uitstraalt, staat voor 
verdraagzaamheid en een kleine overheid. Kortom een partij waarbij ik 
mij thuis voel. Mijn hele leven heb ik topsport bedreven, eerst tijdens 
roeien in de acht en nu in de Kamer. Het is tijd om af te bouwen, maar ik 
wil wel actief blijven.’ 

Zilver voor Dames Acht
‘In mijn studententijd (rechten) ben ik gaan roeien bij Njord. Mijn pas-
sie en hartstocht! Jarenlang heb ik geroeid ook in het nationale team en 
diverse bestuurlijke functies bekleed. Bij de roeibond ben ik lange tijd 
penningmeester geweest en ook lid van de Commissie Toproeiers. Toen de 
’Dames Acht’ voor Nederland deelnam aan de WK in Sydney in 2000 sloot 
ik met mezelf de weddenschap af: als de Dames Acht eindelijk een  
medaille wint dan ga ik over naar de politiek. En zo gebeurde het. Zij 
wonnen zilver en ik ging de politiek is.
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Allereerst als bestuurslid van de VVD-afdeling, daarna al snel raadslid van 
de gemeente Voorschoten voor de VVD en na twee jaar fractievoorzitter.’

Zilver voor de Dames Acht , WK Sydney 2000

Gedoe in de VVD
‘Op het moment dat het binnen de VVD rommelde door het uittreden van 
Wilders en daarna de strijd tussen Mark Rutte en Rita Verdonk, heb je de 
keuze om of op afstand toe te zien hoe mijn geliefde partij kapot gaat of 
mee te doen. Voor dat laatste heb ik gekozen. En zo kwam ik in 2006 op 
de vijftiende plaats op de lijst en in de Tweede Kamer.’

Niet chic en kwetsbaar
‘Bewust heb ik ervoor gekozen om niet direct te kiezen voor de portefeuil-
le belastingen. Jarenlang ben ik werkzaam geweest bij de Belastingdienst 
en ben ik vaak opgetreden als woordvoerder namens het ministerie. Dan 
is het niet zo chic om woordvoerder belastingen te zijn. Bovendien kende 
ik niet alleen veel (hoge) ambtenaren bij het ministerie, maar ook de 
wegen, de overwegingen, de argumenten etc.. Daardoor zouden te veel 
zaken door elkaar lopen waardoor je kwetsbaar wordt. Daarom heb ik 
gekozen voor milieu, een onderwerp dat ik mij met veel plezier eigen heb 
gemaakt. Wel heb ik natuurlijk mijn kennis van belastingen gebruikt om 
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met mijn collega-Kamerleden te overleggen en te adviseren. Dat is wat 
anders.’

Milieu
‘Op het gebied van milieu en klimaat heb ik ook zeer plezierig samen-
gewerkt met Kamerleden van andere partijen, zoals met Liesbeth Spies, 
Paulus Jansen en Diederik Samsom. Mijn lijn was en is: stel je doelen vast 
en kies vervolgens de methode om deze te bereiken. Wel waren we het 
vaak niet eens met elkaar, maar we hadden onderling respect. 
In 2010 - toen er voldoende afstand was met het ministerie - ben ik toch 
woordvoerder Belastingen geworden, dat ik bijna tot op het eind met veel 
plezier heb gedaan.
Daarnaast was ik vicevoorzitter van de Parlementaire Enquêtecommissie 
Financieel Stelsel (Commissie-De Wit). De laatste jaren heb ik regelmatig 
de Kamer voorgezeten.’

Een wet die er echt toe doet
‘Waar ik het meest trots op ben is de ”Wet bestuurlijke lus Awb”. Een 
initiatiefwetsvoorstel van Vermeij (PvdA), Koopmans (CDA) en Neppérus 
(VVD) om gebreken in een besluit hangende het beroep bij de bestuurs-
rechter te kunnen herstellen. Natuurlijk moet je kunnen procederen tegen 
een besluit of plan, maar niet eindeloos doorgaan en de zaak traineren. 
Uiteindelijk is deze wet breed gedragen door beide Kamers gekomen. Het 
is een wet die er echt toe doet.
Verder ben ik trots op en blij met de belastingverlaging die er gekomen is.
Tenslotte is voor mij van groot belang mijn motie van najaar 2010, waarin 
werd opgeroepen om de klimaatdiscussie te verbreden door tegenstanders
erbij te betrekken en het debat internationaal te voeren. Die motie is met 
zeer brede steun aangenomen.’

Niet met hypes meegaan
‘Het beeld van Kamerleden is niet 
veel veranderd de laatste jaren en 
dus ook niet verbeterd. Kort-
gezegd, het beeld blijft van “Ze 
doen maar wat”. “Ze weten niet 
waar ze het over hebben” en ook de 
onbekendheid van het parlementai-
re werk “Wat doen ze eigenlijk?” 
“Er zijn maar een paar stoelen bezet 
in de Kamer”.
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Hypes werken ook negatief. Zeker ook door het grote aantal journalisten 
rond de Kamer en het ‘papegaaien’ worden relatief kleine problemen ver-
groot. Daardoor lijkt het of er geen kennis en kwaliteit is in de Kamer. Het 
vakmanschap van Kamerleden komt hierdoor niet naar buiten en daardoor 
wordt het werk van Kamerleden totaal onderschat. Terwijl de Kamerleden 
op hun gebied deskundig zijn en in het algemeen hard werken om hun 
idealen te verwezenlijken of in ieder geval dichterbij te brengen. Smake-
lijke artikelen blijven echter gewild bij mensen. Mijn adagium is: niet met 
hypes meegaan! Maar ja… dat is niet zo makkelijk. Hopelijk verandert dit 
een beetje nu het hoogtepunt van de twittertijd voorbij lijkt te zijn.’

Direct onderzoek
‘Fouten van politici worden ook breed uitgemeten door de media. Dat 
speelt ook in mijn partij, ook onlangs rond de partijvoorzitter. Ontkenning 
of verweer versterken de aandacht hiervoor in de media. Het eerste ant-
woord op zo’n gebeurtenis moet zijn: “Ik heb geen aanwijzingen dat zich 
dit heeft voorgedaan, maar we zullen het direct laten onderzoeken.”
Screening van politici blijft daarom nodig, ook al kan je het nooit helemaal 
uitsluiten.
Het voorstel van minister Plasterk om oud-kabinetsleden te verbieden om 
lobbyist te worden op jouw gebied lijkt logisch, maar anderzijds wil je ook 
dat mensen zo snel mogelijk weer een baan hebben. Het is lastig.’

Uit de fractie = uit de Kamer
‘De parlementaire democratie is naar mijn mening niet ten einde. Het 
blijft een evenwichtig systeem om tot een gedragen besluitvorming te 
komen. Referenda lijken sympathiek, maar ik zie er helemaal niets in. Ook 
niet in een raadgevend referendum. Dat heeft het referendum over de 
handelsovereenkomst met Oekraïne maar weer bewezen. 
Ook het verhogen van de kiesdrempel is geen goede zaak. Het is mooi dat 
we in Nederland zo’n brede keuze hebben. Kamerleden die uit hun partij 
treden en vervolgens in de Kamer blijven, is mij een doorn in het oog. Je 
bent als Kamerlid immers in de slipstream van de lijsttrekker gekozen, 
op een enkeling na. Juridische aanpassing op dit punt duurt jaren, als het 
al lukt. Daarom kies ik voor praktische maatregelen, zoals het beperken 
van spreektijd, beperken van het budget e.d.. En daartoe heeft de Kamer 
inmiddels besloten.’

VOP-leden inschakelen
Ik ben onlangs met plezier lid van de Vereniging van Oud-Parlementariërs 
(VOP) geworden.
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Dat zouden meer oud-Kamerleden moeten doen. Wellicht is het een idee 
om bekende en gewaardeerde leden in te schakelen om uittredende 
Kamerleden van hun partij persoonlijk te benaderen met informatie over 
de VOP. Ik vind het leuk om bij het netwerk te horen met mensen met 
eenzelfde soort ervaring en belangstelling. Dat vinden er vast veel meer 
van de 71 leden die in maart de Kamer hebben verlaten!

SASKIA STUIVELING, IN MEMORIAM  

Op 20 april 2017 overleed Saskia 
Stuiveling, heel plotseling, op 
71-jarige leeftijd.
Alle reden om haar in Nestor te 
gedenken, niet omdat ze een 
staat van dienst had als oud-
parlementariër (ze was slechts 
drie maanden lid van de Eerste 
Kamer, waarvan ook nog meer 
dan de helft zomerreces), maar 
omdat een ongelooflijk groot aantal 
parlementariërs met haar te maken 
heeft gehad en van haar kennis 
heeft geprofiteerd.

Rechterhand van Van der 
Louw
In 1975 werd ze rechterhand van 
burgemeester André van der Louw 
van Rotterdam, met wie ze ook een 
passie deelde om solidariteitsacties 
te voeren met Chili, waar in 1973 
Allende was afgezet via een door de 
VS gesteunde militaire coup. Zij en 
haar man hielden aan deze betrok-
kenheid twee adoptiekinderen uit 
Chili over. 
Toen André van der Louw inging op 
het dringende verzoek van Joop den 
Uyl om minister te worden in het 

Arie de Jong
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kabinet-Van Agt II, ging Saskia ook mee. Ze werd staatssecretaris van 
Binnenlandse Zaken, met een takenpakket gericht op grotestedenbeleid 
(GSB) en het lokale bestuur. Zoals bekend zaten de leden van de PvdA 
nog geen negen maanden in dat kabinet en stapten toen op. 
Het was de eerste functie waarbij ze geen parlementariër was, maar wel 
een rechtstreekse relatie kon onderhouden. Dat gold ook voor de volgen-
de functie: coördinator van het (voor)onderzoek voor de parlementaire 
enquêtecommissie met betrekking tot de steun aan Rijn-Schelde-Verolme 
(RSV). Behalve de parlementaire enquête naar het regeringsbeleid in de 
Tweede Wereldoorlog was er een eeuw geen gebruik gemaakt van dit 
instrument. 

Algemene Rekenkamer
Vervolgens werd ze in 1984 lid van het college van de Algemene Reken-
kamer. In een tijd dat de drie leden vaak afkomstig waren uit de politieke 
hoofdstromen. Zij werd opvolger van Harry Peschar (PvdA) die met pen-
sioen was gegaan. Eerbiedwaardig was de Algemene Rekenkamer zeker, 
met een geschiedenis van vijf eeuwen, en ik vermoed dat zij de eerste 
vrouw was die plaatsnam in het college.

Onthulling
In 1991 ging Frans Kordes met pensioen en Saskia rekende er op nu 
president te worden. Dat ging niet door. Nu het meer dan 25 jaar terug is, 
kan wel onthuld worden hoe dat ging. Een stukje parlementaire geschie-
denis als het ware. 
Ik nam in 1991 voor de PvdA deel aan de kleine commissie uit de Twee-
de Kamer die uit zes voorgedragen kandidaten moest komen tot een 
voordracht. Alle zes kandidaten die we spraken waren lid van het CDA of 
hingen het gedachtegoed aan. Toen we ze allemaal hadden gesproken, 
kwamen we unaniem tot de conclusie dat geen enkele kandidaat zwaar 
genoeg was. Het CDA-lid uit onze commissie hield ruggenspraak met Elco 
Brinkman, toen fractievoorzitter van het CDA. Onze CDA-collega kwam 
terug met een verbijsterende mededeling: men had rondgekeken in de 
kring van het CDA en niemand gevonden die beschikbaar was en het ver-
eiste niveau had om lid van het college te worden! Elco Brinkman had wel 
een oplossing: Henk Koning. Die was weliswaar lid van de VVD (op dat 
moment zat er naast Saskia een D66-lid in het college, Maarten Engwir-
da), maar dat zou een volgende keer wel weer rechtgezet worden. Er was 
alleen één maar: Henk Koning was alleen beschikbaar als hij president 
zou worden. En dus werd naar mij gekeken of ik kon accepteren dat Sas-
kia dan geen president zou worden.
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Ik ging in beraad met Thijs Wöltgens, fractievoorzitter van de PvdA. Die 
concludeerde dat het een affront zou zijn als een nieuwe zoektocht moest 
beginnen naar een lid van het college, dus dat hij akkoord kon gaan. Hij 
was ook bereid dat zelf aan Saskia te vertellen. Hij pakte de telefoon, 
zette deze op speaker, zodat ik mee kon genieten, en vertelde Saskia dat, 
omwille van de benoeming van Henk Koning, zij geen president zou wor-
den. De woede en teleurstelling waren aanzienlijk.

Toch voorzitter
Gelukkig werd zij acht jaar later, bij de pensionering van Henk Koning, 
alsnog president. Kort daarna kwam ik haar tegen en ze riep me licht iro-
nisch toe: “Je hebt me wel een streek geleverd!”
Wat was het geval? Pas toen ze president was, werd ze ermee geconfron-
teerd dat de geheime uitgaven van de departementen persoonlijk door 
de president moeten worden gecontroleerd (artikel 87 van de Comptabili-
teitswet). Ik vertelde haar dat dit een compromis was. Ik had een amen-
dement ingediend op de Comptabiliteitswet met de bedoeling dat voor taan 
ook de geheime uitgaven door de Rekenkamer werden gecontroleerd. Dat 
was namelijk nooit het geval geweest. Van de kant van Wim Kok, toen 
minister van Financiën, kwam er veel weerstand. Die diende toen zelf een 
Nota van Wijziging in, waarin werd geregeld dat de geheime uitgaven wel 
zouden worden gecontroleerd, maar door de president persoonlijk. 

Veel bewerkstelligd
In al die jaren als lid van het college en als president, heeft Saskia Stui-
veling veel betekend voor het moderniseren van het werk van de Reken-
kamer en voor een situatie dat de Rekenkamer een volkomen geaccep-
teerd instituut is. Veel waardering wordt her en der uitgesproken, omdat 
ze alle kansen zag van internet en de hedendaagse communicatie om de 
toegankelijkheid van het werk van de Rekenkamer te vergroten. Zelf vind 
ik dat ze ook een pluim mag krijgen, omdat ze bewerkstelligde dat de 
Rekenkamer niet alleen ex post een controlerende rol heeft, maar dat zich 
ook een ex ante-controle heeft ontwikkeld. Extra gevoelig, want daarmee 
komt de Rekenkamer dichter te zitten in het domein van de alledaagse 
politiek.
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Arie de Jong

AD OELE, IN MEMORIAM 

   
Op 93-jarige leeftijd overleed 
Ad Oele op 20 april 2017. Sinds 
anderhalf jaar was hij weduwnaar.

Het is lang geleden dat hij lid was 
van de Tweede Kamer (1963-1973) 
voor de PvdA. Hij zat tegelijkertijd – 
van 1965 tot 1973 – in het Euro-
pees Parlement.
Ad Oele kwam als 40-jarige in 1963 
in de Tweede Kamer, toen de roe-
rige jaren nog moesten beginnen. 
De wederopbouw was nog bezig, 
de geleide loonpolitiek stond op 
springen, de economie groeide snel 
en wat eerst alleen voorbehouden 
was aan de beter betaalden, kwam 
binnen bereik van een steeds verder 
groeiende groep. Een televisie, een 
eigen auto, vakantie vieren, een 
ruimere moderne woning.

Mijnbouwkundige
Ad Oele was in 1947 afgestudeerd 
als mijnbouwkundig ingenieur, toen 
heeft hij aan een dissertatie ge-
werkt (“De ontsluiting van steen-
kool”) en vanaf 1950 is hij bij de 
Staatsmijnen gaan werken. 
Hij woonde vanaf 1950 in Limburg 
en de samenleving daar werd in de 
jaren vijftig en zestig nog volkomen 
beheerst door de katholieke zuil. De 
KVP en de katholieke kerk waren 
oppermachtig. Als actief lid van de 
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PvdA, hij was direct bij de oprichting in 1946 al lid geworden, had je het 
dan niet gemakkelijk. Hij trouwde in 1947 met Jannie Wensink, een huwe-
lijk dat tot haar dood in stand bleef: ruim 68 jaar. Ze hadden drie zonen, 
van wie er één in 1979 overleed.

Als lid van de Tweede Kamer bleef hij dicht bij zijn achtergrond als in-
genieur. Zijn portefeuille omvatte economische zaken en energiebeleid, 
milieubeleid, wetenschapsbeleid en vervoer. Op die terreinen was hij ge-
zaghebbend en dat bleef hij, ook toen hij algemeen bestuurlijke functies 
ging vervullen. 
Een belangrijk debat was dat in 1966 over de mijnsluitingen, zeker omdat 
Joop den Uyl toen minister van Economische zaken was en verantwoor-
delijk voor de mijnsluitingen. Er was immers een omvangrijke gasbel in 
Groningen gevonden en in exploitatie genomen.

Delft
In 1973 werd hij burgemeester van Delft. Een stad die hij kende uit zijn 
studietijd. Toen heb ik hem leren kennen. Ik studeerde ook in Delft en 
werd in mijn studietijd voorzitter van de lokale afdeling van de PvdA. Hij 
vroeg me eens, samen met mijn vriendin, te komen eten in de ambtswo-
ning.
Voor ons was dat nogal wat: dineren bij de burgemeester, die bijna 30 
jaar ouder was dan wij, en tegen wie we opkeken. Relativeren ging hem 
echter goed af. Hij wees op allerlei vitrines waarin objecten stonden die hij 
als burgemeester cadeau had gekregen: “Goedbedoelde rommel.”
We konden het goed met elkaar vinden, al waren we wel in dubio of we 
het burgemeesterspaar nu ook moesten vragen bij ons te komen eten in 
de studentenflat.

Rijnmond en Drenthe
Ad Oele was al naar Delft vertrokken voordat het kabinet-Den Uyl was 
gevormd. Hij moet in beeld zijn geweest voor de post van minister van 
Milieuhygiëne, een post waar Irene Vorrink op werd benoemd. Hij wilde 
blijkbaar niet wachten op de uitkomst van wat een langdurige kabinets-
formatie zou worden. 
Hoe dan ook, in Delft hield hij het niet eens zo lang uit, want hij werd in 
1978 benoemd tot voorzitter van het openbaar lichaam Rijnmond. Een 
provincie in wording die het nooit werd. Die functie vervulde hij vier jaar, 
waarna hij net voor zijn 59-ste begon als Commissaris der Koningin in 
Drenthe. Met 65 jaar, in 1988, ging hij met pensioen, daaraan viel niet te 
ontkomen. 
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Hij werd in de PvdA en daarbuiten zeer gewaardeerd, als een betrokken, 
deskundig en integer politicus en bestuurder.

Den Uyl-leerstoel
Ad Oele pakte na zijn pensionering nog heel wat op. 
Zo bezette hij van 1991 tot 1995 de Den Uyl-leerstoel, gefi nancierd door 
de Wiardi Beckman Stichting. In zijn oratie, 25 jaar geleden, schetste 
hij de dilemma’s van de sociaaldemocratie die anno nu niet veel anders 
zijn geworden. Hij nam ook de stelling in, dat de vraagstukken van het 
milieubeleid topprioriteit moesten hebben, dat liet hem zijn hele leven niet 
los. Af en toe publiceerde hij een boek, meestal opgebouwd uit eerder 
gepubliceerde en naderhand verder bijgeslepen essays, zoals in “Het 
rek verband van de samenleving, en andere essays over kernthema’s van 
politiek en cultuur” (1990).
In 1991 nam hij een half jaar waar als Commissaris der Koningin in Gel-
derland.

Geboeid door de inhoud
De laatste jaren zagen we hem ook bij bijeenkomsten van de Vereniging 
van Oud-Parlementariërs. Geen steek veranderd, met hetzelfde kenmer-
kende stemgeluid, altijd een heer, altijd geboeid door de inhoud.

 

ELSKE TER VELD, IN MEMORIAM   

Mieke van der Burg

Een scherpe, bevlogen, koppige en 
immer vriendelijke Rooie Vrouw.
Zo omschrijft Jeltje van Nieuwen-
hoven Elske ter Veld die op 14 mei 
jongstleden op 72-jarige leeftijd 
overleed. Een treffende omschrij-
ving. Zo heb ik Elske ook leren 
kennen. In de jaren ’80 troffen we 
elkaar bij de Rooie Vrouwen. Zij als 
Tweede Kamerlid, ik als actief Rooie 
Vrouwen-(bestuurs)lid. Haar be-
vlogenheid viel direct op. Zij stond 
voor gelijke rechten voor vrouwen 
en mannen. In 1989 werd zij staats-
secretaris in het Kabinet-Lubbers III 
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en vertrok uit de Tweede Kamer. Ik nam haar plaats in. Dat wil zeggen, 
als eerste opvolger op de Utrechtse PvdA-lijst kwam ik in haar plaats in 
de Tweede Kamer. Ook in haar werkkamer, achter haar bureau en onder-
steund door haar Persoonlijk Medewerker. De mooie werkkamer die zij 
– en ik later – deelde met Jeltje van Nieuwenhoven, boven de kamer van 
fractievoorzitter Thijs Wöltgens. 
Terwijl veel ‘verse’ Kamerleden nog ronddoolden op zoek naar een werk-
plek, kwam ik in een door haar gespreid bed. Alles stond klaar, zelfs pen-
nen en potloden. Deze fantastische start heb ik aan Elske te danken.

Bevlogen
Elske streed voor gelijke rechten van vrouwen en mannen. Ook had zij 
een groot hart voor mensen met een uitkering. Trok fel van leer tegen  
bezuinigingen op de sociale voorzieningen van het kabinet-Lubbers II. Ook 
als staatsecretaris kwam zij op voor gelijke behandeling van mannen en 
vrouwen op het terrein van de bovenwettelijke sociale zekerheid. Er kwam 
een verbod tot direct en indirect onderscheid naar geslacht in de uitoe-
fening van ambt, beroep en bedrijf, alsmede ten aanzien van de pensi-
oenvoorzieningen van werknemers daarvan. Regelingen in strijd daarmee 
konden onverbindend worden verklaard. 

Geknakt
Maar zij kon er als staatssecretaris niet onderuit drastische bezuinigingen 
te realiseren in de sociale voorzieningen, zoals beperking van de WAO, 
een nieuwe Nabestaandenwet en bezuiniging op de bijstand voor jon-
geren. Dat verscheurde haar zelf en leverde veel spanningen op met de 
fractie. Uiteindelijk leidde dit tot haar aftreden in 1993. Moeizame com-
municatie en botsing tussen Elske als staatsecretaris en de fractie heeft 
haar geknakt. Er was geen vertrouwen meer in haar politiek functioneren.
Afschuwelijk om zo’n bevlogen, maar ook koppig persoon te zien vallen. 
Politiek kan hard zijn.

Trouw
Elske bleef de PvdA trouw. Ondanks het ernstige conflict liet ze zich over-
halen om kandidaat te zijn voor de Eerste Kamer, waarvan zij van 1995 
tot 2003 deel uitmaakte.
In deze periode kwam ik Elske weer regelmatig tegen, onder andere tij-
dens de VN-conferentie over huisvesting in Istanboel. Typisch voor Elske, 
regelde zij iedere morgen een ontbijt voor de delegatie. In een heel klein 
tentje waar je alleen koffie kon drinken, in plaats van het dure hotel waar 
wij verbleven. Kordaat en vastberaden stapte zij op de zeer jonge beheer-
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der af met de vraag of hij geld wilde verdienen en zo ja of hij iedere mor-
gen dan om negen uur voor zo’n tien ontbijten kon zorgen. En ja hoor, we 
hebben veertien dagen lang genoten van vers brood, wat merkwaardige 
kaas, fruit, in de zon en met een prachtig uitzicht. En … voor een tiende 
van de prijs in het hotel.

Strijdbaar
Tijdens en na de Eerste Kamer bleef zij actief in vele besturen en Raden 
van Toezicht en dergelijke. Zo zat zij in het Comité van Aanbeveling van 
het Nederlands Sociaal Forum en was voorzitter van de Vereniging  
Samenwerkingsverband Chronische Ademhalingsondersteuning. Ook trad 
zij zo nu en dan met een mooi initiatief naar buiten zoals met de ‘Pensi-
oenwijzer’. 
Elske zal bij mij vooral in herinnering blijven als een bevlogen en strijd-
bare Rooie Vrouw, die stond voor haar zaak.

KAMERKUNST

Reinder van der 
Heide

Een serie causerieën over merkwaardige, opmerkelijke 
of anderszins opvallende kunstwerken in de collectie 
van de Tweede Kamer

Aflevering I. ‘De oneindige ruimte’ [σκηνή/
skènè, προσκήνιον/proskènion en παραδοι/
paradoi]

Er zijn huidige Kamerleden die onmiddellijk beginnen 
te stralen bij het lezen van die subtitel. Dat is echter 
een bijkomend verschijnsel en geenszins mijn opzet.
De titel heeft betrekking op het grote kunstwerk in de 
plenaire zaal van de Kamer. Dat theater, die ‘halve’ 
arena, is geïnspireerd op de antieke Griekse theaters 
(théatron; van oud-Gr. θεασθαι/théasthai: toekijken), 
met zijn orchèstra (van ορχειςθαι/orcheisthai: dansen), 
σκηνή/skènè (tent/hok/verkleedruimte om te wisse-
len van masker en rol) en προσκήνιον/proskenion (het 
podium vóór de σκηνή/skènè met achtergrondpanelen/
decor), en παραδοι/paradoi (toegangen). De schilder, 
beeldhouwer en architect Rudi (Reindert Wepko) van 
de Wint (1942-2006) heeft op de grote achterpanelen, 
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die doorgang verlenen aan de ‘acteurs’ of liever gezegd: de ‘actors’ (zij die 
de ‘Acta’, de Handelingen plegen…) de verf met lappen stof en stukken pa-
pier aangebracht. Hij schilderde met de vlakke hand, zijn vingertoppen en 
nagels niet te vergeten. Zo direct en lichamelijk kom je het maar 
zelden tegen in de schilder kunst. Je zou het in muziektermen kunnen 
vergelijken met wat zangers doen met hun stem (…). Afwisselend gebruikte 
Van de Wint lichte en donkere kleuren om dieptewerking te bereiken.

Achterwand panelen plenaire zaal van de Tweede Kamer: ’De oneindige ruimte’ 

Een detail van een van de panelen
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‘Stilleven’ Rudi van de Wint (1973)

Van de Wint is door diverse stadia gegaan, zoals gebruikelijk is bij kunste-
naars (en mensen in het algemeen). Ik vond op een recente veiling een 
litho van hem uit 1973. De natuur speelde toen geen zichtbare rol in zijn 
werk:

Later werd dat anders. Vorig jaar bezocht ik museum Kröller-Müller op de 
Hoge Veluwe. Er was een hoge zandheuvel met bomen en andere begroei-
ing die echter het kunstwerk op de top niet aan het zicht onttrok: een 
reusachtige organisch aandoende sculptuur vervaardigd in het bekende 
cortenstaal dat zo fraai oxideert. De meeste mensen kennen ongetwijfeld 
de beeldhouwwerken van Richard Serra, een van de eersten die de gunsti-
ge eigenschappen van deze ‘weervaste’ staallegering goed wist te gebrui-
ken in zijn sculpturen.

Wassende bogen, door Richard Serra (1980, uitvoering tweede versie 1999)
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Lopend door de sculptuur van Van de Wint op die heuvel op de Veluwe 
(‘View’) voelde het alsof ik tussen langzaam in de stroming wiegende 
waterplanten doorzwom, een eigenaardige sensatie.
Om zulke organische vormen uit het weerbarstige staal te wrochten moet 
iemand van zeer goeden huize komen.

Het is merkwaardig dat je bijna op elke foto of fi lmopname van de Tweede 
Kamer een glimp, groot of klein, van ‘De oneindige ruimte’ opvangt. Er 
valt niet aan te ontkomen. Tegelijkertijd is het kunstwerk nooit opdrin-
gerig, ondanks zijn grootte. Op de een of andere manier voegt het zich 
organisch naar zijn omgeving, precies zo als ‘View’ dat doet op die heuvel 
in dat park van Kröller-Müller. 

Van de Wint heeft zich in 1980 teruggetrokken in het oude binnenduinge-
bied ‘De Nollen’ in Den Helder, nadat hij het exposeren in Europese musea 

View (in park Kröller-Müller) van Rudi van de Wint (2001)

De Nollen
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achter zich had gelaten. Hier concentreerde hij zich op het maken van 
schilderingen, beelden en bouwsels in samenhang met het duinlandschap. 
De Nollen werd zijn levenswerk.

Zijn artistiek experiment in dit binnenduingebiedje in Den Helder, ontwik-
kelde zich tot één groot landschapskunstwerk. Op 30 mei 2006 is Van de 
Wint plotseling overleden daar in zijn geliefde duingebied, werkend aan 
zijn defi nitieve levenswerk.

Wie er kennis van wil nemen kan van 1 april tot 31 oktober terecht in de 
ontvangstruimte op donderdag t/m zondag, 10.30 – 17.00 uur. 
Het adres luidt: Burgemeester Ritmeesterweg 10, 1784 NV Den Helder 
(nabij NS-halte Station Den Helder Zuid)

Bezichtiging van de binnen-
ruimtes is altijd onder bege-
leiding van een gids: 11.00, 
13.00 en 15.00 uur. Daarna 
kunt u zelfstandig rondwande-
len temidden van de beelden 
aan de zuidkant.
Informatie: T 0223 660200 - 
E info@projectdenollen.nl - 
W www.projectdenollen.nl

De Wenteltrap, Tenerife
Op 27 maart 2007, een jaar 
na Van de Wints dood vond 
de onthulling van ‘De Wentel-
trap’ (Winding Stairs) plaats, 
monument door Rudi van 
de Wint, in Santa Cruz de 
Tenerife op het Spaanse eiland 
Gran Canaria, 13 jaar na en 
ter herdenking van de ergste 
vliegtuigramp ooit, de botsing 
op de startbaan tussen twee 
Boeings 747 (PanAm en KLM).
Het is een grafi sch en on-
genaakbaar aandoend werk.

‘De Wenteltrap’, vlieghaven Tenerife
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Mieke van der Burg

BOEKBESPREKING

“Twee keer woordwaarde” van Anneke van Dok

Onder de titel “Twee keer woordwaarde” is al weer 
het derde boek van Anneke van Dok verschenen. ‘Het 
jaar van de held’ en ‘Het recht van de sterkste’ gin-
gen hieraan vooraf. Anneke was Tweede Kamerlid van 
1994 t/m 1999, later staatssecretaris van Economische 
Zaken, vervolgens burgemeester van Vlissingen, en 
tenslotte waarnemend burgemeester van Niedorp.

Binnenhof
‘Twee keer woordwaarde’ is een bijzonder boek, waarin 
zich veel herkenbaars voordoet, vooral voor politici. 
Het speelt zich immers af in de wereld van het Binnen-
hof waar twee politici een relatie krijgen, Flora (Ka-
merlid) en Erik (minister). Zij liberaal en ambitieus en 
hij conservatief. Beiden met dezelfde portefeuilles. Dit 
leidde tot de nodige spanningen, positieve, maar vooral 
ook negatieve spanningen. Zij ontzagen elkaar dan ook 
niet in de Kamerdebatten. Uiteindelijk liep deze ver-
houding op de klippen, met teleurstelling en wrok aan 
beide kanten. Het leven daarna was niet wat beiden 
hoopten. Het bracht hen geen geluk. Elkaar loslaten 
lukte niet, maar ook een leven samen werkte niet.

Pijn is doffer
Toevallig komen zij elkaar weer tegen in een luxe ver-
pleeghuis (Viventium) waar zij beiden – los van elkaar 
– terecht kwamen als gevolg van een ongeval. Op Goe-
de Vrijdag in de kapel van het herstellingsoord, komen 
zij elkaar weer tegen. De film van het verleden draait 
zich weer voor beiden (en voor de lezer) af. Enerzijds 
vlamt de liefde weer enigszins op, anderzijds is er de 
beleving van oud zeer, wrok en machtsspelletjes. Dat 
laatste gaat gewoon weer door, al was het maar via het 
spel ‘scrabble’ (“twee keer woordwaarde”). Het verle-
den blijkt in al hun gedachten en handelen nog steeds 
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een stevige rol te spe-
len. Beiden voelen nog 
steeds de pijn die hen 
door de ander is aange-
daan. Pijn die in de loop 
van de jaren niet min-
der is geworden, wel 
doffer zoals Erik meldt. 
Ook doemt zo nu en 
dan het verlangen naar 
liefde op. Je zou denken 
dat de afloop zich laat 
raden, maar dat is na-
tuurlijk niet zo.

Macht en 
machteloosheid
Anneke van Dok geeft 
in dit makkelijk lees-
bare boek een goed, 
maar somber beeld van 
het leven binnen een 
verpleeghuis. Dit weet 
zij knap te combineren 
met een pijnlijke, moei-

zame, wanhopige relatie tussen twee mensen, die niet met en niet zonder 
elkaar kunnen. En die dus ook niet alleen verder kunnen. De afhankelijk-
heid van verpleegkundigen, de strenge leefregels in het huis, de pijnlijke 
beperkingen en de machteloosheid komen indringend over en vooral de 
schrijnende tegenstelling met het leven dat zij vroeger hebben gehad: 
krachtig, ambitieus, strijdvaardig. Aan machtsspelletjes geen gebrek 
(verslaafd?), waar (de wens van) eerlijkheid/trouw en bedrog door elkaar 
lopen. Waar macht en machteloosheid elkaar overspoelen. De ‘ontsnap-
ping’ uit deze schrijnende situatie levert even enige vorm van vrijheid op, 
die echter (bewust) niet lang duurt. Uiteindelijk is dat hun noodlot.
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Ries Smits

VAN HET BESTUUR

Verslag Voorjaarsbijeenkomst te Zwolle

Het ochtendprogramma 

Energiek Overijssel
De Voorjaarsbijeenkomst van de 
VOP vond plaats op 9 maart 2017 
in de provinciehoofdstad Zwolle. 
Tijdens een amper begonnen lente 
wordt ons al snel in het provincie-
huis, door gastvrouw mevrouw Ank 
Bijleveld-Schouten, commissaris 
van de Koning in Overijssel, duidelijk gemaakt dat de 
lente voor de provincie Overijssel al volop bezig is. 
In een gastvrij Provinciehuis worden de leden door 
de commissaris geïnformeerd over de ambities van 
deze mooie provincie. Die ambities moeten niet enkel 
gerealiseerd worden binnen de provincie, maar juist 
ook erbuiten. In ons eigen land en ook vooral in het 
aangrenzende buurland Duitsland.

Ondernemerschap
Hoofdschotel van de ochtendbijeen-
komst is een inleiding van mevrouw 
Ingrid Groenewegen, die namens 
de provincie Overijssel de contacten 
verzorgt met vooral Duitsland. Niet 
alleen zijn veel Nederlanders als 
werknemer of ondernemer actief in 
Duitsland, ook voor veel Duitsers geldt datzelfde maar 
dan in 
Nederland. In de relatie met Duitsland ligt een krachtig 
potentieel voor werkgelegenheid, onderwijs en onder-
nemerschap.

In het kader: samen sta je sterker, trekt Overijssel 



39

samen op met Gelderland op terreinen als bevorderen van de leefbaarheid 
aan de grens, steunen van ondernemers, het stimuleren van maatschap-
pelijke ontwikkelingen, bevorderen van de bestuurlijke ontwikkelingen 
tussen Duitsland en Nederland alsmede het gezamenlijk uitvoeren van 
een lobby in Brussel. Kortom een aantal pittige ambities die kenmerkend 
zijn voor de energie van deze provincie.
Overijssel is samen met de provincie Gelderland ingetrokken in de ruimte 
waar ook het Consulaat-Generaal van Nederland in Düsseldorf is geves-
tigd. Mevrouw Groenewegen, die als Nederlandse geboren en getogen 
is in Duitsland, verzorgt voor Overijssel de lobbyactiviteiten. Vanuit haar 
ervaring benadrukt zij de wenselijkheid van het beheersen van de Duitse 
taal. Omdat het leeuwendeel van de Nederlands handelsbetrekkingen in 
Duitsland liggen, is het goed kunnen communiceren in de Duitse taal een 
pluspunt om succesvol bezig te zijn.

Studenten
Opmerkelijk is dat in de Twente-regio met een universiteit en hogescho-
len, in toenemende mate Duitse studenten zich melden. Veelal omdat 
er gedoceerd wordt in een andere taal die in handelsrelaties veel wordt 
gebruikt: de Engelse taal.
De inleiding van mevrouw Groenewegen viel in vruchtbare aarde. Zij 
beheerst alle facetten van beleidsaspecten die zich kunnen voordoen in 
een relatie tussen grensgebieden. In een gezelschap van VOP-leden die 
veelal ook lid zijn geweest van het Benelux-parlement, de Raad van Eu-
ropa of zich als woordvoerder in de Tweede Kamer verdiepten in relaties 
met andere landen, gaf dit aanleiding tot veel vragen en een interessante 
discussie. Hieruit bleek weer eens hoezeer Nederland een sterk op het 
buitenland georiënteerd land is.

Onze vicevoorzitter Siepie de Jong, die de bijeenkomst voorzat, zorgde 
ervoor dat de interessante en boeiende inleiding van Ingrid Groenewegen 
werd afgewisseld door brandende vragen van de deelnemers aan deze 
bijeenkomst. Daardoor ontstond er een mooie en interessante mix van in-
leiding en discussie over het thema grensoverschrijdende samenwerking. 
In de ruimte waar wij ’s ochtend werden ontvangen, werd ook de lunch 
gebruikt. Altijd een mooi moment om tijdens een aantrekkelijk verzorg-
de lunch al consumerend en lopend te zien hoe contacten tussen leden 
onderling zich vernieuwen en verdiepen.
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Het middagprogramma 

Kunst in de Fundatie 
Het middagprogramma bestond uit een bezoek aan 
Museum De Fundatie te Zwolle. Op eigen gelegenheid 
of onder begeleiding van een gids konden de leden 
kennisnemen van een tweetal bijzondere en zeer ver-
schillende tentoonstellingen:

Werner Tübke: “Meesterschilder tussen Oost en West” 

Het is de eerste grote 
overzichtstentoon-
stelling van Werner 
Tübke buiten Duits-
land. Er zijn bijna 
100 schilderijen te 
zien. Tübke was een 
van de belangrijkste 
schilders van de DDR 
en een schilder die, 
mede door de nauwe 
banden die hij onder-
hield met het regi-
me, ook omstreden 
was. Maar niet alleen 
vanwege zijn positie 

in de DDR, zijn traditionele stijl en werkwijze hebben 
er eveneens toe bijgedragen dat hij als niet-modern en 
dus oninteressant is weggezet. Bij nadere beschouwing 
ontdekt men een zeer originele kunstenaar die zowel in 
zijn kunst, als in zijn maatschappelijke opvattingen in 
hoge mate autonoom was. 

“Alles is ijdelheid en de wereld een speeltoneel, zo 
lijken de schilderijen te verkondigen”. 

Hoogtepunt van de tentoonstelling is de voorstudie van 
het panorama over de Duitse Boerenoorlog van 1524 
tot 1526. Een opstand van het volk tegen de geves-

Joke Kersten

Zelfportret Werner Tübke
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tigde orde in het zuiden van het Duitse taalgebied. Tübke kreeg deze 
staatsopdracht in 1976 en werkte er, samen met assistenten, gedurende 
elf jaar(!) aan. Dit monumentale panorama in Bad Frankenhausen kreeg 
de bijnaam: “Sixtijnse Kapel van het Noorden”. Wat op het eerste gezicht 
een politiek pamflet lijkt, is het ontluisterende einde van een utopisch ide-
aal. De les uit de geschiedenis zoals hij ons die voorhoudt, is dat er niets 
geleerd is. 
Naast deze voorstudie is er nog een serie Lebenserinnerungen des Dr. Jur. 
Schulze en het ontwerp voor Arbeiterklasse und Intelligenz (Universiteit 
van Leipzig) te zien. 

Klibansky (en Co.)

Joseph Klibansky: 
“Leap of Faith”

Deze expositie ontleent zijn titel aan een levensgrote bronzen sculptuur 
voorstellend een astronaut die een zwaar gouden kruis draagt. “Een 
concept van geloof, dat tegenwoordig niet meer alleen vanuit religieus 
perspectief wordt bezien, maar als een algemeen gevoel van hoop voor de 
mensheid en toekomst van de wereld”. 
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Daarnaast zijn er vele twee- en driedimensionale werken te zien, schil-
derijen, collages, prints en sculpturen. Voor de toeschouwer komen ze in 
eerste instantie overweldigend over door de volheid van het beeld en de 
combinatie van technieken. Eerst bij nadere beschouwing krijgt men oog 
voor de vele details. “Geïnspireerd door technologie, mode, design, archi-
tectuur, reizen en muziek geeft hij met zijn werk vorm aan een wereld die 
balanceert tussen utopie en schrikbeeld”.

Blue Dreams (2015)

OPROEP VAN DE INTERNATIONAAL SECRETARIS

In het najaar van 2017 en in het najaar van 2018 zijn opnieuw in-
ternationale bijeenkomsten voorzien van de Europese Associatie van 
Verenigingen van oud-parlementariers (FP-AP). 

In november 2017 zal er een (beperkt) seminar worden gehouden 
over Stateless Persons (te Malta). Een jaar later zal een (uitgebrei-
der) colloquium plaatsvinden over The Future of Europe (plaats van 
samenkomst nog onbekend).

[Aangehaalde teksten zijn ontleend aan de brochure van Museum De Fundatie en aan de 
gids]

OPROEPEN
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Hierbij wordt de leden die belangstelling hebben om mee te denken 
met de inhoudelijke voorbereiding van deze bijeenkomsten verzocht 
dit voor 1 augustus aanstaande kenbaar te maken aan de ambtelijk 
secretaris VOP (e-mailadres: r.vdheide@tweedekamer.nl).

Het ligt in de bedoeling om hierover begin september met de geïnte-
resseerde leden een bijeenkomst te beleggen.

Het bestuur ziet uw aanmelding gaarne tegemoet.

Jan Kees Wiebenga (internationaal secretaris)

OPROEP AAN VOP-LEDEN ANNEX GOLF-LIEFHEBBERS

Gedurende een lange reeks van jaren functioneert er een club van 
oud-Tweede Kamerleden en oud-bewindslieden die met elkaar het 
golfspel beoefenen. Soms ook organiseert de club een toernooi. 

Margot Vliegenthart, VOP-lid, coördineert de activiteiten voor deze 
vriendenclub. 
Nu er kort geleden een lichting Tweede Kamerleden is afgezwaaid, 
zijn er wellicht oud-Kamerleden die graag aan de activiteiten van dit 
sportieve gezelschap willen deelnemen. 

Zij kunnen zich melden bij de NESTOR-redactie [t.a.v.: r.vdheide@
tweedekamer.nl] of via de VOP-NESTOR-website [secretaris@vop-
nestor.nl], waarna wij de gegevens doorsturen naar Margot Vliegent-
hart.
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OVERLEDEN

In de afgelopen periode zijn overleden:

Bonno Spieker
Bonno is op 29 maart jl in Delfzijl overleden. Hij is 81 jaar geworden. 
zeventien jaar was hij voor de PvdA lid van de Tweede Kamer (1977 tot 
1994). Hij kwam in de Kamer toen de PvdA in 1977 onder Joop den Uyl een 
enorme verkiezingsoverwinning boekte en 53 zetels behaalde. Op de  
Groningse Kamerlijst had Spieker een hoge plaats gekregen omdat hij 
paste in het profiel ‘ervaring op de werkvloer’, toen een belangrijk criteri-
um. Hij voerde vooral het woord over onderwerpen op gebied van soci-
ale en economische zaken, speciaal met betrekking tot zijn eigen regio. 
Hij kreeg daardoor bekendheid als woordvoerder voor het regionaal en 
economisch beleid voor het Noorden des Lands. Hij behoorde tot de lin-
kervleugel, samen met Frans Moor en Piet de Visser. Terwijl De Visser en 
Moor de PvdA verlieten om de WAO-plannen van het kabinet-Lubbers III, 
koos Bonno ervoor de strijd binnen de partij voort te zetten. Het tekende 
zijn jarenlange opstelling: vechtlustig, en solidair aan de PvdA. 
Enige jaren geleden woonde hij nog bijeenkomsten van de VOP bij. Dat 
lukte op het eind niet meer, toen hij verbleef in het verpleeghuis.
Bonno was een sociaal bewogen en bevlogen man, die zijn hart op de 
tong had. 

Saskia Stuiveling     
Op 20 april 2017 is Saskia, geheel onverwacht, op 71-jarige leeftijd over-
leden. Zij was slechts drie maanden voor de PvdA lid van de Eerste Kamer 
(van 10 juni 1981 tot 11 september 1981). Toch kennen velen haar als 
lid en later President van de Algemene Rekenkamer. Om die reden, maar 
ook omdat hij haar persoonlijk kende, heeft Arie de Jong in dit blad een In 
Memoriam over haar geschreven, waarnaar wordt verwezen.

Ad Oele 
Op 93-jarige leeftijd overleed Ad Oele op 20 april 2017. Het is lang ge-
leden dat hij lid was van de Tweede Kamer (1963-1973) voor de PvdA. 
Tegelijkertijd was hij van 1965 tot 1973 lid van het Europees Parlement. 
Dat was toen nog mogelijk. Arie de Jong heeft vanwege zijn vele persoon-
lijke herinneringen aan Ad een In Memoriam over hem geschreven dat in 
dit nummer is opgenomen. Hiernaar wordt verder verwezen.
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Elske ter Veld
Na een ziekbed is Elske ter Veld overleden op 13 mei jongstleden in Kor-
tenhoef. Zij is 71 jaar geworden.
Van 1981 tot 1989 is zij voor de PvdA lid geweest van de Tweede Kamer. 
Na haar staatssecretariaat van het ministerie voor Sociale Zaken en Werk-
gelegenheid (eind 1989-1993) is zij elf jaar lid geweest van de Eerste 
Kamer (1995-2016). Mieke van der Burg heeft haar eind 1989 opgevolgd 
in de Tweede Kamer en heeft in dit nummer een In Memoriam over haar 
geschreven, waarnaar verder wordt verwezen.

Niny van Oerle-van der Horst
Op 22 mei overleed Niny van Oerle. Zij kwam in 2002 op bijna 68-jarige 
leeftijd voor het CDA in de Tweede Kamer en verliet de Kamer vier jaar 
later, in 2006. Ze hield zich in die periode met name bezig met ouderen-
beleid, volksgezondheid en welzijn, waar ze zich met veel warmte voor 
inzette. Zij was voorzitter van de Themacommissie Ouderenbeleid van 
september 2003 tot 30 november 2006. Niny van Oerle is 82 jaar gewor-
den. 

Henk van Rossum
Oud-SGP-leider Henk van Rossum is op 17 juni 2017 op 97-jarige leeftijd 
overleden. Hij was van 1967 t/m 1986 Tweede Kamerlid. Vijf jaar lang 
was hij fractieleider. In eigen kring zag men hem als vooruitstrevend. Hij 
liet zich als eerste SGP-er interviewen voor televisie, droeg wel eens een 
licht pak en nam afstand van het partijbestuur toen dat het lidmaatschap 
voor vrouwen wilde verbieden. De term ‘aangeschoten wild’ muntte hij 
toen hij minister Van Aardenne’s lastige positie aldus karakteriseerde tij-
dens het debat over de afhandeling van de RSV-enquête.

VERSCHENEN BOEKEN

De stembus : honderd jaar algemeen kiesrecht en evenredige 
vertegenwoordiging 1917-2017 
Beschouwingen over honderd jaar kiesrecht in Nederland en een beknopt 
overzicht van het kiesrecht in landen van de EU
Onder redactie van Aalt Willem Heringa en Jan Schinkelshoek
Uitgever: Boom Juridisch
ISBN: 9789462903654
Prijs: € 19,89
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We regelen het zelf wel: de Brabantse onderwereld, een kijkje achter 
de deur van de drugsschuur van Europa
Beschrijving van de Brabantse onderwereld. De (drugs-)criminaliteit in het 
zuiden is een bedrijfstak die al jaren kan voortbestaan. Centraal staat de 
vraag waarom dit juist in Noord-Brabant het geval is.
Auteur: Bram Endedijk
Uitgever: Spectrum, 2017
ISBN: 9789000355525
Prijs: € 19,99

De kinderen van Pim
Vijftien jaar na de moord op Pim Fortuyn in 2002 blikken de oud-LPF-
Kamerleden terug op de roerigste periode in de recente Nederlandse 
politiek: de opkomst en ondergang van hun partij.
Auteur: Joost Vullings
Uitgever: Lebowski, 2017
ISBN: 9789048834518
Prijs: € 19,99

Rafels aan de rechtsstaat
Pamflet over de toegenomen ongelijkheid in Nederland, de opkomst van 
het populisme en de risico’s die de rechtsstaat daardoor loopt.
Auteur: Ferdinand Grapperhaus
Uitgever: Prometheus, 2017
ISBN: 9789044631784
Prijs: € 16,99

De onverbeterlijke mens: reflecties op medicalisering
Onderzocht wordt of het leven meer diepte en zin kan krijgen dan alleen 
in de vorm van gezondheid, een steeds hogere leeftijd en de daarbij 
behorende onderwerping aan medische handelingen.
Auteur: Gerard Adelaar
Uitgever: Klement, 2017
ISBN: 9789086872008
Prijs: € 19,99
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Het verdrag van Maastricht 25 jaar later: de impact van een histori-
sche Eurotop
Een verstrekkend akkoord over de toekomst van Europa en de invoering 
van een gezamenlijke munt gaf Maastricht in 1992 van het ene op het 
andere moment wereldwijd bekendheid. Betrokkenen van destijds ge-
ven hun visie op het verdrag. Ze kijken niet alleen terug; ze blikken ook 
vooruit.
Auteurs: Jo Cortenraedt en Maarten van Laarhoven
Uitgever: Leon van Dorp, Uitgeverij, 2017
ISBN: 9789079226351
Prijs: € 19,50

Nederlandse jihadisten: van naïeve idealisten tot geharde terroristen
Beschrijving van persoonlijke levensverhalen van Nederlanders die het 
jihadistische gedachtegoed omarmen en direct of indirect een bijdrage 
leverden aan de strijd in Syrië en Irak. Geschetst wordt hoe deze jonge-
ren een proces van radicalisering doormaakten.
Auteurs: Edwin Bakker en Peter Grol
Uitgever: Hollands Diep, 2017
ISBN: 9789048836444
Prijs: € 22,50

Het Koninkrijk ontsluierd
Centraal staat de structuur van het Koninkrijk der Nederlanden. Aange-
toond wordt dat deze structuur nog steeds allerlei ‘koloniale elementen’ 
bevat.
Auteur: Ryçond Santos do Nascimento
Uitgever: Maklu Uitgevers N.V., 2016
ISBN: 9789046608531
Prijs: € 49,95

De grondwetwijzer: voor democratisch debat en politieke praktijk
Pleidooi voor grondwetactivisme: in de Nederlandse grondwet zijn normen 
en waarden vastgelegd die van alle tijden zijn en daardoor heeft deze 
krachtige tekst het vermogen verbindingen opnieuw te leggen, zowel tus-
sen politici en burgers als tussen burgers onderling.
Auteurs: Bas de Gaay Fortman en Olivier de Gaay Fortman
Uitgever: Prometheus, 2017
ISBN: 9789044633337
Prijs: € 10,00
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Zeven politieke levens. Herinneringen in dossiers
In dit boek beschrijft de auteur de belangrijkste gebeurtenissen uit zijn 
politieke carrière. In de jaren tachtig was hij minister van Justitie. Daar-
voor en daarna bestuurslid en voorzitter van de VVD, lid van de Tweede 
Kamer, lid en voorzitter van de Eerste Kamer en kabinetsinformateur. 
Nu is hij minister van Staat.
Auteur: Frits Korthals Altes
Uitgever: Boom Geschiedenis
ISBN: 9789024408238
Prijs: € 39,90


